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2.

Z życia izb adwokackich

I z b a  b i a ł o s t o c k a

S p r a w o z d a n i e  ze Z g r o m a d z e n i a  D e l e g a t ó w  W o j e w ó d z k i e j  
I z b y  A d w o k a c k i e j  w B i a ł y m s t o k u .

W dniu 20 maja 1972 r. odbyło się Zwyczajne Zgromadzenie Delegatów Woje
wódzkiej Izby Adwokackiej w Białymstoku. Obrady otworzył dziekan Rady adw. 
Ireneusz B o l i ń s k i ,  witając przybyłych gości. Ministerstwo Sprawiedliwości re
prezentował adw. Witold Abert, a Naczelną Radę Adwokacką — adw. Antoni Bor- 
kowy. Ponadto byli obecni: przedstawiciel KW PZPR w Białymstoku tow. Leszek 
Parżych, przedstawiciel WK SD sekretarz Eustachiusz Papliński, z ramienia Sądu 
Wojewódzkiego w Białymstoku wiceprezes Kazimierz Mochtak i z ramienia Pro
kuratury Wojewódzkiej prokurator Jerzy Szymanik.

Przewodniczącym zgromadzenia wybrano jednogłośnie adw. Józefa Mariana Bo- 
łoza. Następnie dokonano wyboru Komisji mandatowej i Komisji wnioskowej.

Zgromadzenie uczciło minutą ciszy pamięć dwóch zmarłych kolegów adwoka
tów: Roberta Krukowskiego i Wacława Siawciłły.

Dziekan Rady Adwokackiej adw. Ireneusz B o l i ń s k i  w przemówieniu wstęp
nym zwrócił szczególną uwagę na to, że Zgromadzenie Delegatów przebiega w 
okresie pełnej realizacji i wprowadzania w życie uchwał VI Zjazdu Partii, aktywnie 
mobilizujących całe społeczeństwo do pracy w dziedzinie naszego życia społeczno- 
-ideologicznego i gospodarczego. W realizowaniu tego programu określone miejsce 
przypada także adwokaturze. Ponadto dziekan poruszył szereg problemów dotyczą
cych Izby białostockiej oraz złożył sprawozdanie z działalności Rady Adwokackiej.

Skarbnik Rady Adwokackiej adw. Stanisław K o s t k a  złożył sprawozdanie 
z wykonania preliminarza budżetowego oraz przedstawił projekt preliminarza bud
żetowego na rok 1972, wnosząc o jego zatwierdzenie.

Następnie adw. Maria Brzeska złożyła sprawozdanie Komisji Rewizyjnej, a adw. 
Józef Sych złożył sprawozdanie z działalności Komisji Funduszu Wzajemnej Po
mocy.

W toku dyskusji, jaka się rozwinęła następnie nad sprawozdaniem z działalności 
Rady Adwokackiej i nad preliminarzem budżetowym, jako pierwszy zabrał głos 
adw. Witold W e n c 1 i k. W wystąpieniu swoim omówił sprawy natury socjalnej 
dotyczącej adwokatów, poruszył też problem poprawy wyposażenia lokali poszcze
gólnych zespołów adwokackich na terenie Izby białostockiej. Mówca zwrócił po
nadto uwagę na dalsze pogłębianie współpracy pomiędzy zespołami adwokackimi 
a zakładami pracy w ramach więzi środowiska adwokackiego z klasą robotniczą.

Adwokat Mikołaj K l a j e w s k i  poświęcił swoje wystąpienie analizie proble
mu dotyczącego ubezpieczenia adwokatów proponując, żeby zobowiązać Radę Adwo
kacką do podjęcia inicjatywy, by zaliczać adwokatom do emerytury cały okres ich 
pracy.
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Adwokat Władysław G r z y m a ł a  poruszył zagadnienie związane z podniesie
niem górnego pułapu wynagrodzenia brutto adwokatów, postulując ewent. zrewido
wanie stanowiska Naczelnej Rady Adwokackiej w tym względzie i pozostawienie 
górnego pułapu w dotychczasowych rozmiarach. Analizą tego samego problemu 
zajął się także w swym wystąpieniu adw. Józef S y c h.

Adw. Bronisław D a n i s z e w s k i ,  zabierając głos, zwrócił uwagę na pracę ze
społów adwokackich, poruszył zagadnienia związane z przechodzeniem spraw spod 
jurysdykcji sądu do administracji oraz z kontrolą sądownictwa nad administracją 
Omawiając następnie sytuację, jaka miała miejsce w Radzie Adwokackiej, stwier
dził, że na skutek kompromisu kryzys został zażegnany i że nowa Rada w pełni 
wykona stojące przed' nią zadania.

Adw. Kazimierz S u r o w i ń s k i ,  nawiązując w swym wystąpieniu do sprawo
zdania dziekana Rady Adwokackiej, omówił stosunki międzyludzkie w poszczegól
nych zespołach, a ponadto problem „przechodzenia” spraw z sądownictwa do admi
nistracji.

Adw. Stanisław M a l i n o w s k i  stwierdził, że podniesienie górnego pułapu wy
nagrodzenia brutto adwokatów jest słuszne, a poza tym omówił zagadnienie doty
czące współpracy Rady Adwokackiej z zespołami adwokackimi.

Adw. M a r i a  B r z e s k a  zaproponowała, ażeby złożyć podziękowanie adwoka
towi Bronisławowi Daniszewskiemu za jego pracę w samorządzie adwokackim. Adw. 
Janina Mirek-Hościłowicz, przychylając się do tego wniosku, zaproponowała żeby 
złożyć także podziękowanie adw. Stanisławowi Doleżalowi, wieloletniemu rzeczni
kowi dyscyplinarnemu Rady Adwokackiej.

Adw. Zenon M ł y ń c z y k  omówił kwestie dotyczące stałego zwiększania się 
popytu na usługi prawnicze. Podniósł konieczność stałego rozszerzania tych usług 
dla ludności.

Adw. Zdzisław M a c i e j e w s k i  wystąpienie swoje poświęcił problematyce ja
kości i sposobu pracy adwokatów. Stwierdził, że adwokaci Izby białostockiej pra
cują społecznie w organizacjach społecznych i politycznych, włączają się w nurt 
pracy społecznej. Szereg zespołów adwokackich zawarło porozumienia z zakładami 
pracy dotyczące obsługi prawnej. Mówca zgłosił wniosek o powołanie przy Woje
wódzkiej Radzie Adwokackiej Komisji Socjalno-Bytowej oraz Koła Rencistów.

Adw. Zdzisław G w i z d a ł a  poruszył kwestię rozdziału spraw między członków 
zespołu adwokackiego.

Adw. Romuald S t a n k i e w i c z  złożył podziękowanie adw. Bronisławowi Da
niszewskiemu za jego dotychczasową pracę w samorządzie adwokackim i życzył 
owocnej pracy dziekanowi adw. Ireneuszowi Bolińskiemu.

Wiceprezes Sądu Wojewódzkiego Kazimierz M o ch  t a k ,  zabierając głos, omówił 
zagadnienia związane z pracą adwokatów Izby białostockiej. Postulował, żeby praca 
ta była coraz bardziej doskonalona oraz żeby eliminować z niej wszelkie manka
menty. Ponadto mówca stwierdził, że adwokaci chętnie pracują społecznie i że na
leżycie rozumieją istotę tej pracy.

Adw. Antoni B o r k o w y  w wystąpieniu swoim ustosunkował się do szeregu 
problemów poruszonych w toku dyskusji. Nawiązał między innymi do sprawy pod
niesienia górnego pułapu wynagrodzenia brutto adwokatów, problemu liczby spraw 
i wysokości obrotów w Izbie, zagadnienia lecznictwa sanatoryjnego dla adwokatów
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oraz kwesti poziomu pracy zawodowej adwokatów Izby. Ponadto ustosunkował się 
do minionego kryzysu w Radzie Adwokackiej, wyrażając zadowolenie z jego zli
kwidowania, co jest korzystne dla dobra adwokatury.

Adw. Witold A b e r t  udzielił odpowiedzi na niektóre zagadnienia poruszone 
w toku dyskusji. Omówił sprawy związane z rozliczaniem adwokatów za obronę 
z urzędu, zagadnienie dotyczące prawidłowego rozdziału spraw między poszczegól
nych adwokatów oraz zagadnienie związane z podniesieniem górnego pułapu wy
nagrodzenia brutto adwokatów.

W dalszym ciągu wystąpienia poruszył kwestie dotyczące poziomu pracy zawo
dowej i aktywności społecznej Izby białostockiej.

Stwierdził, że praca zawodowa i społeczna jest właściwie oceniana i doceniana 
przez władze społeczno-polityczne. Złożył podziękowanie adwokatom Izby biało
stockiej za ich dotychczasową pracę.

Przewodniczący Zgromadzenia adw. Józef Marian B o ł o z podziękował zebranym 
za udział w dyskusji i wypowiedzi.

Następnie jednomyślnie zatwierdzono sprawozdanie z działalności Rady Adwo
kackiej, dokonano zatwierdzenia zamknięć rachunkowych i udzielono Radzie Adwo
kackiej absolutorium. Jednocześnie uchwalono też budżet Izby białostockiej na rok 
1972 i wysokość 5% składki na potrzeby Izby według zgłoszonego projektu przez 
Skarbnika Rady Adwokackiej.

Na zakończenie zjazdu jednogłośnie podjęto uchwalę treści następującej:

Zgromadzenie Delegatów Białostockiej Izby Adwokackiej, po zapoznaniu 
się ze sprawozdaniami organów Izby i wysłuchaniu wypowiedzi w toku 
dyskusji, uchwala, co następuje:

Delegaci Białostockiej Izby Adwokackiej zebrani w dniu 20 maja 1972 r. 
na Zwyczajnym Zgromadzeniu Delegatów solidaryzują się z uchwałami VI 
Zjazdu PZPR i polityką zagraniczną Rządu Polskiej Rzeczypospolitej Ludo
wej.

Delegaci popierają nowe założenia polityki gospodarczej i socjalno-bytowej 
Partii i Rządu, które zmierzają do podniesienia stopy życiowej obywateli na
szego kraju i wzmacniają rolę naszego Państwa na arenie międzynarodowej.

Ratyfikacja układu o normalizacji stosunków między PRL a NRF świad
czy o słuszności założeń polityki zagranicznej Partii i Rządu oraz całego obozu 
socjalistycznego.

Jednocześnie zebrani delegaci wyrażają zaniepokojenie w związku z po
nownym nasileniem bombardowań przez lotnictwo USA Wietnamu Północne
go, co stanowi zagrożenie dla światowego pokoju.

Uwzględniając postulaty zgłoszone w toku dyskusji Zgromadzenie Delegatów 
postanowiło:

1. zalecić Radzie Adwokackiej systematyczne czuwanie nad właściwymi stosunkami 
międzyludzkimi i koleżeńskimi w zespołach oraz bardziej równomiernym rozdzia
łem spraw i stałe konsultowanie podstawowych założeń polityki personalnej z za
interesowanym środowiskiem;

2. zalecić Radzie Adwokackiej prowadzenie ściślejszej współpracy z organizacjami 
społeczno-politycznymi działającymi na terenie Izby i konsultowanie z nimi 
podstawowych założeń działalności Rady;
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3. zalecić Radzie Adwokackiej rozwijanie akcji socjalnej przez powołanie Komisji 
socjalno-bytowej, która w ciągu trzech miesięcy powinna wypracować szczegó
łowy program rozwoju i form akcji wypoczynkowej oraz rozważyć możliwość 
budowy ośrodka wypoczynkowego na terenie województwa białostockiego;

4. zalecić Radzie Adwokackiej nawiązanie ścisłej współpracy z Zarządem Okręgu 
PTTK w Białymstoku w ramach zawartego porozumienia przez Naczelną Radę 
Adwokacką z Zarządem Głównym PTTK w Warszawie;

5. zalecić Radzie Adwokackiej powołanie do życia Komisji do Spraw Emerytów 
celem roztoczenia -właściwej opieki nad adwokatami w stanie spoczynku;

6. zalecić Radzie Adwokackiej postulowanie u właściwych władz, by włączyć okres 
prywatnej praktyki adwokackiej do stażu emerytalnego;

7. zalecić zespołom adwokackim Izby białostockiej nawiązywanie kontaktów z za
kładami pracy celem pogłębienia więzi z klasą robotniczą oraz szerszego rozwi
jania różnych form pracy społecznej;

8. wieloletniemu dziekanowi Rady adw. Bronisławowi Daniszewskiemu i wielolet
niemu rzecznikowi dyscyplinarnemu Rady adw. Stanisławowi Doleżalcwi wy
razić podziękowanie za dotychczasową pracę w organach samorządu adwokackie
go;

9. zalecić zespołom adwokackim kontynuowanie i rozwijanie doskonalenia zawodo
wego członków Izby, w szczególności na podstawie planów szkolenia wewnątrz- 
zespołowego w 4 ośrodkach doskonalenia zawodowego Izby.

opracował adw. Zbigniew Horbaczewski

I z b a  w a r s z a w s k a

1. Jak już czytelnikom „Palestry” wiadomo, adwokatura polska poniosła dotkliwą 
stratę. Zmarł adwokat S t a n i s ł a w  G a r l i c k i ,  świetny komentator i wy
bitny działacz samorządowy. W związku z powyższym Rada Adwokacka w War
szawie, podkreślając zasługi zmarłego Kolegi, na posiedzeniu w dniu 27.IX.1972 r. 
postanowiła:
1) wystąpić na najbliższym Zgromadzeniu Delegatów Izby Adwokackiej War

szawskiej z wnioskiem o uznanie, że adw. Stanisław Garlicki dobrze zasłu
żył się adwokaturze i był jej wybitną i nieprzeciętną indywidualnością *,

2) wyrazić Rodzinie Zmarłego wyrazy najszczerszego współczucia z racji bo
lesnej straty i stwierdzić, że śmierć tak wybitnego członka Warszawskiej 
Palestry, o nieprzeciętnych walorach osobistych i zawodowych, okryła żałobą 
adwokaturę warszawską,

3) wystąpić do Naczelnej Rady Adwokackiej — w razie ustanowienia odznak 
adwokackich — o nadanie pośmiertnie adw. Stanisławowi Garlickiemu jako 
pierwszemu takiej odznaki,

4) przekazać odpowiednią informację o życiu i śmierci adw. Garlickiego do 
prasy, radia i telewizji,

5) zwrócić się do Kolegów o opracowanie pełnej biografii adw. Garlickiego,

* P a trz :  u ch w a ła  P re zy d iu m  NRA na s tr . 51 n in ie jszeg o  n u m e ru .
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6) na jednym ze szkoleń aplikanckich zapoznać aplikantów z życiorysem i dzia
łalnością adw. Garlickiego,

7) zorganizować w Radzie Adwokackiej spotkanie poświęcone pamięci adw. 
Garlickiego.

2. Rada Adwokacka w Warszawie zdążyła jeszcze przed końcem sezonu letniego 
przekazać do użytkowania 5 domków campingowych, wystawionych na terenach 
Ośrodka ZR im. M. Kasprzaka, z którym to Zakładem zawarła umowę o współ
pracy. Koledzy adwokaci, którzy przebywali w Ośrodku, podkreślają jego wa
lory: bardzo dobre wyposażenie, doskonałe usytuowanie w lesie w pobliżu Bugu, 
bardzo dobre wyżywienie w stołówce Ośrodka ZRK. Na uroczystości otwarcia 
tej socjalnej inwestycji Izby warszawskiej byli obecni przedstawiciele Minister
stwa Sprawiedliwości, Naczelnej Rady Adwokackiej, Zakładów Radiowych im. 
M. Kasprzaka, prasy prawniczej oraz koledzy z Izby, którym zapewniono trans
port na weekend. Domki campingowe znajdują się w Barcicach koło Wyszkowa 
(poczta Somianka), w odległości 65 km od Warszawy.

3. Na zaproszenie i z inicjatywy Rady Adwokackiej w Warszawie przebywały 
z wizytą w Izbie warszawskiej w dniach od 11 do 14 października 1972 r. dele
gacje adwokatury: Izby. Wielkiego Berlina oraz Pragi Czeskiej. Na czele dele
gacji NRD stał dziekan Gerhard Hausler, któremu towarzyszyli adwokaci Bern
hard Strodt i Joachim Eckert, a na czele delegacji czeskiej — dziekan Vladislav 
Vrba, któremu towarzyszyła nasza czeska koleżanka Augustina Sulcova i Ger
hard Bubnik.
W czasie wizyty nasi zagraniczni koledzy m.in. zwizytowali trzy zespoły war
szawskie (Nr 2, 25 i 40), byli przyjęci przez Wiceministra Sprawiedliwości A. 
Zborowskiego, Prezesa NRA Kol. Z. Czeszejkę oraz Prezesa Sądu Wojewódzkiego 
dla m. st. Warszawy S. Pawelę.
W dniu 13 października goście udzielili informacji przedstawicielom Izby, za
proszonym na spotkanie w Radzie Adwokackiej, i odpowiadali na pytania war
szawskich kolegów dotyczące ustroju adwokatury, spraw bytowych, organizacji 
sądownictwa i adwokatury w NRD i CSRS.
Ukoronowaniem pobytu delegacji było podpisanie z inicjatywy Rady Warszaw
skiej trójstronnego porozumienia treści następującej:

1) Umawiające się strony stwierdzają wspólną dążność do dalszego rozwijania 
wzajemnych stosunków- adwokatur trzech stolic zaprzyjaźnionych krajów, co 
przyczyni się — przez wzajemne poznanie się i wymianę doświadczeń — do 
zacieśnienia kontaktów i przez to do realizowania ogólnych zadań wynikają
cych ze współpracy Polski, Czechosłowacji i Niemieckiej Republiki Demo
kratycznej.

2) Umawiające się strony uzgadniają, iż prowadzona będzie systematyczna wy
miana doświadczeń w zakresie pracy samorządowej, szkolenia i doskonalenia 
zawodowego oraz szkolenia aplikantów adwokackich.

3) Dokonywana będzie stała wymiana publikacji wydawanych przez adwoka
turę wszystkich trzech stolic oraz wszystkich innych publikacji, których wy
miana okazać się może pożyteczna.

4) Zbadana zostanie możliwość wymiany adwokatów oraz aplikantów adwo
kackich, na zasadach wzajemności, tak w celach szkolenia zawodowego jak 
i wzajemnego poznania się, połączonego z wypoczynkiem.
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5) Umawiające się strony postanawiają dokonywać okresowych spotkań mię
dzy przedstawicielami adwokatury Pragi, Wielkiego Berlina i Warszawy w 
celu omówienia wymiany doświadczeń i dalszego rozwoju form współpracy^

6) Niniejsze porozumienie wchodzi w życie po zatwierdzeniu go przez Kolegium 
Adwokatów Wielkiego Berlina, Miejski Komitet Adwokatów w Pradze 
i Warszawską Radę Adwokacką.
Umawiające się strony zawiadomią Radę Adwokacką w Warszawie o doko
nanym zatwierdzeniu, po czym Warszawska Rada Adwokacka dokona za
wiadomienia o wejściu w życie porozumienia

Adw. R. Siciński


